
مسئله سياسيون داخلي
 و  پديده كشف حجاب

از مهرماه سال گذشته بود كه پديده كش��ف حجاب در معابر عمومي 
شهرهاي بزرگ ديده  ش��د. اين پديده در كشاكش فتنه 1401 شروع 
ش��د و درگذر چند ماه، ش��يوع آن در برخي خيابان ه��ا و محله هاي 
خاص چشمگير ش��د. اظهارنظرهاي افراد صاحب رسانه در آن زمان 
و تحليل هايي كه در جرايد س��ازماني و مج��ات و كانال هاي خود به 
اشتراك مي گذاشتند، ظن ها را به سمت بهره برداري گروهي خاص در 
داخل كشور سوق مي داد؛ اين بهره برداري جداي از تحليل سوارشدن 
ضدانقاب و كش��ورهاي خارجي بر اين پديده بوده است؛ به طوركلي، 

پديده ها در علوم اجتماعي ابعاد متفاوتي دارند. 
با گ��ذر نزديك به يك س��ال از اين پدي��ده و رفتاره��ا و صحبت هاي 
مختلف، ظن بهره برداري خاص بيش��تر به  يقين تبديل شده اس��ت. 
چرايي اين نزديكي گمان به واقعيت را مي توان با نگاهي به روزنامه هاي 
اقماري و نشريات و كانال هاي معطوف به گروهي خاص متوجه شد. با 
خاموش شدن شعله هاي فتنه و بعد از جناياتي نظير قتل شهيد آرمان 
علي وردي و روح الله عجميان، ش��اهد ابعاد جدي��دي از بهره برداري 
سياس��ي همان گروه خ��اص بودي��م؛ در مواردي حت��ي صحبت ها و 
اظهارنظرهاي تضعيف  كننده كش��ور در مجامع بين المل��ل را از اين 

گروه ديديم. 
در گذر اين چند م��اه و اهميت ورود دس��تگاه هاي فرهنگي و قضايي 
به موضوع عف��اف و حجاب براي حف��ظ جامعه از تهدي��دات رواني و 
فرهنگي، مقالات و تيترهايي ضد اين روند از رس��انه هاي اين گروه به 
چشم مي خورد. با توجه به مشي فكري اين گروه و اعمالي كه هنگام بر 
دست داشتن امور اجرايي كش��ور به مردم نشان دادند، مي توان آنها را 
در زمره حل شدگان در ايده سكولاريسم دانست؛ اتفاقاتي كه در دهه 
70 شمسي رقم خورد. هزينه زايي اين گروه براي كشور و نظام اسامي 
 مي تواند آنها را در ميان تكميل كنندگان پازل دس��تگاه هاي امنيتي و 

اطاعاتي كشورهاي خارجي قرار دهد. 
اصولاً ايده سكولاريس��م كه اين گروه غرق در آن هستند با آموزه هاي 
اسام در تناقض است؛ اسام مدنظر صحبت ما همان اسام ناب پيامبر 
عظيم الشأن اسام )ص( اس��ت و نه اسام اموي! اس��ام اموي همان 
اسامي بود كه امام حسين )ع( براي مبارزه با آن راهي كوفه شد. دور 
از واقعيت نيست كه ذوب شدگان ايده سكولاريسم را ادامه دهندگان 
امويان دانست. البته كه اين گروه س��عي بر سكولاريزه كردن ماجراي 
عاشورا نيز داشته اند و با دس��تاويز قرار دادن روايات ناصحيح و تحليل 
آنها و آميختن دروغ با واقعيت، نتيجه مطلوب خود را از واقعه بگيرند و 
به مقاصد سياسي خود برسند. اصولاً اسام اموي، با سكولاريزه كردن 

واقعه عاشورا مشكلي ندارد و حتي به اشاعه آن مي پردازد. 
وجوب اتخاذ سياس��ت فرهنگ��ي در يك حاكميت، منطقي اس��ت و 
صحبت هاي اين ذوب ش��دگان سكولاريس��م، خود تناقضي بزرگ در 
تعريف حاكميت و حكمراني است. چرايي اين اثرگذاري مستقيم در 
حوزه عفاف و حجاب را مي توان با كمي دقت در موضوع، متوجه شد. 
موضوع عفاف و حجاب، زيرمجموعه بحث هاي فرهنگي جامعه تعريف 
مي شود و جزو وظايف يك حاكميت اس��ت كه براي مسائل فرهنگي 
جامعه خود، برنامه ريزي جام��ع و چندبعدي داشته باش��د. ابعاد اين 
برنامه ريزي تنها در حوزه فرهنگ تعريف نمي ش��ود و نيازمند داشتن 

برنامه اي كامل در حوزه هايي نظير امنيت، اقتصاد و سامت است. 
اصولاً حكمراني تك بعدي نيس��ت، زيرا كه بر انس��ان تأثي��ر خود را 
مي گذارد. انسان هم موجود تك بعدي نيس��ت. هنگامي كه جمعي از 
انسان ها شكل مي گيرد، داش��تن برنامه چندبعدي براي حفظ نظم و 
پيشبرد اهداف لازم است. حال بايد از اين افراد پرسيد كه با وجود ادعاي 
تحقيق و پژوهش در علوم انساني و بيرون دادن تحليل هاي اجتماعي، 
چرا بر اين واقعيت، چشم بسته اند و تنها با هزينه زايي براي كشور، سعي 

بر بهره برداري هاي سياسي خود دارند. 
پاسخ احتمالي آنها براي اين س��ؤال اما از قبل قابل حدس است! اصولاً 
ذوب ش��دگان در ايده سكولاريس��م  با بيان چند مثال از كش��ورهاي 
س��كولاريزه ش��ده و اس��تفاده از مقدار قابل توجهي فن هاي مؤثر بر 
روان مخاطب و پرسنده و ژس��ت گيري و متهم كردن مخالفانشان به 

بي سوادي، سعي بر به كرسي نشاندن حرف خود دارند. 
ورود حاكميت بر بحث هاي فرهنگي بر همگان واضح و مبرهن است 
و داشتن برنامه اي دقيق و چندبعدي در بحث عفاف و حجاب، وظيفه 
آن اس��ت. گروه و دس��ته هايي كه اين ورود حاكميت را برنمي تابند، 
وضعيتي مشخص دارند. برخي از اين دسته ها از سوي سرويس هاي 
جاسوسي كشورهاي تروريست حمايت مي شوند و عده اي نيز سعي بر 
پوشاندن كارنامه سياه خود در قبال مردم ايران دارند. گروهي نيز در 
داخل كشور وجود دارد كه مشاهده كارنامه آن، چيزي جز هزينه زايي 
براي مردم و كش��ور را نش��ان نمي دهد. بايد ديد اين گروه در آينده 
نزديك چه هم راس��تايي هايي با برنامه هاي سرويس هاي جاسوسي 
دارد و آيا   مانند قبل، كشور را به تاطم و آشوب مي كشاند تا بهره كشي 
سياسي خود را انجام دهد؟ جواب اين سؤال در آينده اي نزديك بهتر 

فهميده خواهد شد. 

هوش مصنوع�ي از ق�اب فيلم هاي تخيل�ي بيرون 
آمده و به دنياي واقعي رسيده اس�ت. اين فناوري به 
چالش اصلي كشورها تبديل ش�ده تا با بهره برداري 
از آن، س�هم خ�ود را از اقتص�اد ديجيت�ال در دنيا 
افزايش بدهند و از قافله عقب نمانند. مدت هاس�ت 
كه غول ه�اي بزرگ فن�اوري دنيا، تمام تلاشش�ان 
را مي كنن�د ك�ه در آين�ده دنياي ديجيت�ال، نقش 
مهمي داشته باشند. ماه گذش�ته براي نخستين بار 
رتبه بن�دي جهاني از توس�عه ه�وش مصنوعي در 
كشورهاي مختلف انجام و منتشر شد. اين شاخص 
 كه از نتيجه بررس�ي هاي وب س�ايت تحلي�ل داده 
Tortoise Media به دست آمده است، سهم و جايگاه 
كشورها را از توسعه هوش مصنوعي نشان مي دهد، اما 
متأسفانه ايران در اين رتبه بندي هيچ جايگاهي ندارد! 
ج�اي خال�ي اي�ران در رتبه بن�دي جهان�ي هوش 
مصنوعي در حالي اتفاق افتاده ك�ه وزير ارتباطات 
اع�لام كرده بود، ش�وراي عال�ي فضاي مج�ازي در 
حال تدوين س�ند توس�عه هوش مصنوعي است. او 
همچنين گفته بود تقسيم كار درباره هوش مصنوعي 
در نهادهاي مختل�ف دولت و متولي ايج�اد قوانين 
درباره آن، توس�ط مركز ملي فضاي مجازي صورت 
مي گيرد و اين مركز مدت هاست كه روي سند توسعه 
هوش مصنوعي كار مي كند. با اين حال كارشناسان 
معتقدند كه با وجود محدوديت ها و اقداماتي كه در 
حوزه زيرساختي انجام شده است، به نظر نمي رسد 
تدوين اين س�ند تأثير زيادي بر توسعه اين فناوري 
در كشور داشته باشد. هر چند كه ايران از نظر مقالات 
و دانش آكادميك در زمينه هوش مصنوعي شرايط 
خوبي را پشت سر گذاشته، اما چالش هاي بسياري 
ايجاد ش�ده كه اين حوزه را تحت تأثير ق�رار داده و 
نتوانسته در بخش كاربرد و صنعت هوش مصنوعي، 
نقش مهمي ايف�ا كند. در اين رابط�ه امير محترمي، 
كارشناس فناوري اطلاعات و هوش مصنوعي و عضو 
هيئت علمي دانشگاه با »جوان« گفت وگو كرده است. 

ايران در اولين رتبه بندي جهاني از توسعه 
هوش مصنوعي جايگاهي نداشته اس�ت. 
چرا از كشورهايي كه در اين حوزه پيشتاز 

بودند، عقب مانديم؟
طي سه سال اخير يعني از سال 2019 تاكنون،  موجي در 
عرصه حركت كشورها يا سياست هاي ملي در خصوص 
توسعه هوش مصنوعي ايجاد شده است تا جايي كه الان 
به طور رسمي حدود 65 كش��ور، استراتژي هاي هوش 

مصنوعي ملي دارند، اس��ناد راهبردهايشان را مشخص 
كردند و با قدرت در اين حوزه پيش مي روند. 

»هوش مصنوع��ي« در دو بعد »آكادمي��ك« يعني آن 
چيزي كه در دانش��گاه ها دنبال مي شود و همچنين در 
بعد »صنعت و اقتصاد و زندگي روزمره مردم« مي تواند 
مورد بررس��ي و واكاوي قرار داد. در گزارش اخيري كه 
دانشگاه استنفورد براي شاخص جهاني هوش مصنوعي 
ارائه كرده، آمده كه يكي از رونده��اي جدي كه در اين 
حوزه اتفاق افتاده اين است كه براي اولين بار »صنعت« 
از »آكادميك« جلو افتاده است. و نشان داده كه توسعه 
كاربرد هوش مصنوعي به ش��دت ب��ه پويايي صنعت و 
اقتصاد ارتباط دارد. اين در حالي اس��ت كه در كشور ما 
در بخش اقتصاد كان ضعف هايي وجود دارد و متأسفانه 
فضاي صنعتي رقابتي و پويا نداريم. از س��وي ديگر در 
حوزه سياس��تگذاري كان هم به نظر مي رسد كه بايد 
توجه جدي در بحث حمايت و رش��د هوش مصنوعي 
در كشور ايجاد ش��ود. بنابراين ممكن اس��ت ما در بعد 

دانش��گاهي، وضعيت چندان بدي نداش��ته باشيم، اما 
متأسفانه در بحث كاربرد و صنعت به شدت ضعيف عمل 
كرده ايم. البته موضوع مهمي كه بايد به آن توجه كرد، اين 
است كه شايد آمار و اطاعات موثقي در اختيار نهادهاي 
ارزيابي كننده قرار نگرفته باشد و اين مسئله نيز بايد مورد 

بررسي قرار بگيرد. 
مش�كل كار از كجاس�ت كه در دانشگاه 
وضعيت نس�بتاً خوبي داش�ته ايم، اما در 

بخش صنعتي آن ضعيف عمل كرده ايم؟
اين يك معضل ريشه اي است، چراكه به هر فناوري كه 
نگاه كنيم، اين مش��كل را مي بينيم. متأس��فانه ارتباط 
»صنعت« و »دانشگاه« يك مسئله جدي است كه فقط 
به الان برنمي گردد، بلكه سال هاي سال است با آن دست 
به گريبان هستيم. در صورتي كه اگر سياست گذاري هاي 
فن��اوري را به خوبي دنب��ال كنيم، ام��ا از قرار  علمي-
گرفتن اين سياس��ت ها در يك زمينه گسترده تري به 
نام سياست هاي اقتصادي و صنعتي كشور  غافل شويم، 

كاري از پيش نخواهيم برد. بنابراين ريشه مشكات را 
بايد در بحث سياست گذاري هاي كان اقتصاد صنعت 
و زيرمجموعه آن سياست هاي علم و فناوري پيدا كنيم. 
و اين فقط مربوط ب��ه هوش مصنوعي نمي ش��ود و در 
حوزه هاي علم و فناوري هاي ديگري هم وجود دارد. مثاً 
شما صنعت خودروسازي كشور را ببينيد كه چقدر با آن 
مشكل داريم، اما آيا اين مشكل صرفاً با ارتباط دانشگاه 
و صنعت حل مي شود؟ پاسخ قطعاً خير است. بنابراين 
اين گونه موارد در متن بزرگ تري به نام اقتصاد رقابتي و 

اقتصاد پويا مي تواند قرار بگيرد و حل شود. 
براي توسعه هوش مصنوعي در كشورمان 

چه اقداماتي بايد انجام دهيم؟
نقش سياستگذار در كشورهاي مختلف در حوزه هوش 
مصنوعي به شدت بالا رفته اس��ت و اين نشان مي دهد 
كه هوش مصنوعي يك ابزار رقابت ملي براي توس��عه 
اقتصادي و در واقع هژموني جهاني در آينده خواهد بود. 
براي مثال طي 10 س��ال اخير، تعداد طرح هايي كه در 

كنگره امريكا در حوزه هوش مصنوعي تبديل به قانون 
شد حتي از تعداد انگشتان دست هم كمتر بود، اما اين 
نرخ در س��ال 2022 به بيش از 30 قانون رسيده است. 
بنابراين اگر ما به غفلت خود در رابطه با هوش مصنوعي 
ادامه دهيم، قطعاً جب��ران عقب ماندگ��ي در آينده به 
شدت سخت تر از شرايط فعلي مي شود، چراكه روز به 
روز، كشورهاي ديگر جلوتر مي افتند و با تدوين قوانين 
معاهدات بين المللي و كنوانسيون ها، محدوده عملكرد، 
قدرت و بازنگري س��اير كش��ورها را مح��دود خواهند 
كرد، بنابراين بايد در اين مس��ير كه شايد هنوز خيلي 
اين محدوديت ها، جهاني نشده اس��ت در حوزه هوش 

مصنوعي جديت بيشتري به خرج دهيم. 
در حال حاضر چه سازمان ها و نهادهايي 
در حوزه هوش مصنوعي فعال هس�تند و 
براي بهبود شرايط موجود در اين حوزه چه 

كاري بايد انجام داد؟
در حال حاضر مركز پژوهش هاي مجلس در حوزه تقنيني 
ورود كرده است، پژوهشگاه وزارت ارتباطات و اطاعات 
در حوزه كارهاي مطالعاتي و پيشنهادات براي درج در 
برنامه توسعه نيز وارد عمل شده و در دبيرخانه گروه هاي 
مطالعاتي مجمع تش��خيص مصلحت نظ��ام، اقداماتي 
صورت گرفته، شوراي عالي انقاب فرهنگي نيز در حوزه 
علم و فناوري وارد شده است. وزارت علوم و وزارت صمت 
نيز هر كدام اقداماتي را انجام داده اند. منتهي نبايد توسعه 
هوش مصنوعي را به صورت بسته اي و متشكل از چندين 
جزيره نگاه كنيم، بلكه بايد همه اينها به صورت يكپارچه، 

طراحي و اجرا شوند. 
بايد دقت كنيم كه صرفاً مسير گذر و توسعه هر فناوري 
اعم از هوش مصنوعي مس��تلزم اين است كه ما بتوانيم 
يك فضاي اقتص��ادي و رقابتي مناس��بي ايجاد كنيم؛ 
يعني بستر اصلي، اقتصاد ملي است كه در آن بستر علم و 
فناوري، موتورهايشان مي تواند كار كند و رشد و توسعه 
يابد. بنابراين توجه هاي گلخانه اي بدون اينكه در بستر، 

تغييري ايجاد شود تأثير چنداني نخواهد داشت. 
منظورتان از مديريت يكپارچه چيست؟

نهادهاي مختلفي براي توس��عه هوش مصنوعي وجود 
دارند، بنابراين مسئله ما ايجاد نهادها نيست، بلكه مسئله 
هماهنگ كردن اينها با استفاده از ظرفيت موجود است. ما 
به قدر كافي نهاد مطالعاتي داريم و نياز نيست يك شوراي 
عالي ديگري ايجاد كنيم، اما اين نهادها به صورت بخش 
بخش كار مي كنند كه بايد همه شان يكپارچه و هماهنگ 
شوند تا به يك رتبه قابل توجه در ميان كشورهاي جهان 

دست يابيم و از اين صنعت عقب نمانيم. 

سازمان سنجش آموزش: پذيرش داوطلبي كه مردود شده يا پذيرش فردي با رتبه ۱۷۵ هزار در رشته پزشكي كذب محض است

مردودي سازمان سنجش در آزمون اعتماد داوطلبان !

در صنعتی سازی هوش مصنوعي به شدت ضعيف عمل كرده ايم
بررسي علل جاي خالي ايران در رتبه  بندي هوش مصنوعي در گفت و گوی »جوان«  با كارشناس فناوري اطلاعات

ل�و رفتن س�ؤالات 

زهرا چيذري 
آزمون دليلي بود كه   گزارش 

سازمان سنجش به 
طور رس�مي براي لغو آزمون آيلتس اعلام كرد. 
آزموني ك�ه البته دي ماه س�ال گذش�ته هم در 
اطلاعيه اي از سوي سازمان سنجش لغو شده بود 
و حالا داوطلبان اين آزمون بعد از چند ماه انتظار 
به يكباره در روز برگزاري آزمون با خبر لغو آن به 
دليل لو رفتن سؤالات مواجه شدند. آزمون آيلتس 
اما تنها آزموني نيس�ت كه طي سال هاي اخير با 
شك و شبهه و حاشيه مواجه مي شود. چند سالي 
مي شود كنكور سراسري با بيش از يك ميليون 
داوطلب يا آزمون هاي امتحان نهايي كه امسال با 
تأثير 40 درصدي در كنكور ب�راي داوطلبان اين 
آزمون سرنوشت ساز شده هم با شك و شبهه هايي 
از جنس تقلب و لو رفتن س�ؤالات مواجه است. 
ش�بهاتي كه البته اغلب اوقات رد شده اما گاهي 
وقت ها هم مانند ماج�راي هزار نفري كه س�ال 
گذشته با تقلب وارد دانشگاه شده اند، رد نشد و 
حاشيه هايش همچنان ادامه دارد. همانطور كه به 
گفته عل�ي امرايي، عض�و كميس�يون آموزش 
ديده بان عدالت و شفافيت رتبه ۱۷۵ هزار كنكور 
در حال حاضر در دانش�گاه پزش�كي مي خواند! 
ادعايي كه البته سازمان سنجش آن را نمي پذيرد، 
اما تكرار اين ماجراها،  شبهات و لو رفتن سؤالات 
آزمون ه�اي سرنوشت س�از در كش�ور، مردم و 
داوطلبان را به تمامي اين آزمون ه�ا و نتايج آن 

بي اعتماد كرده است. 

امتحان آيلتس يك آزمون بين المللي براي سنجش 
تس��لط افراد به زبان انگليس��ي اس��ت. سال ها يك 
مؤسس��ه اس��تراليايي صاحب  امتياز برگزاري اين 
آزمون بود. اين مؤسسه با همكاري دانشگاه كمبريج 
و شوراي فرهنگي بريتانيا آزمون را برگزار مي كرد تا 
اينكه با اين استدلال كه بايد براي برگزاري اين آزمون 
مجوز گرفته شود، سازمان سنجش ايران وارد ماجرا 
شد. در گذش��ته آزمون آيلتس در شهرستان هاي 
مختلف كشور نيز برگزار مي شد، اما بعد از لغو ثبت نام 
اين آزمون، تصميم بر اين شد كه اين آزمون فقط در 
شهر تهران برگزار شود. هر داوطلب براي شركت در 
اين آزمون مبلغ 9 ميليون و۸00 هزار تومان پرداخت 
كرده بود. اين هزينه جدا از هزينه اي است كه براي 
حضور در تهران و ش��ركت در اين آزمون پرداخت 
شده است. سازمان سنجش در رابطه با دليل لغو اين 
آزمون اينگونه توضيح داده است: » در ساعات منتهي 
به برگزاري آزمون مورخ 7 مرداد 1402 )29 جولاي 
2023(، بر اس��اس گزارش ناظران اين س��ازمان به 
دليل افشاي سؤالات و با هدف حفظ سامت آزمون، 

پيش��گيري از تقلب و تخلف و جلوگيري از تضييع 
حقوق داوطلبان با اطاع مؤسسه IDP آزمون مذكور 
لغو شد. « در اين اطاعيه تأكيد شده است:»بديهي 
است داوطلبان مي توانند با مراجعه به مراكز مجري 
برگزاري آزمون نس��بت به دريافت هزينه آزمون يا 
انتخاب تاريخ جديد اقدام كنند. « اما اين تنها آزموني 
نيست كه طي سال هاي اخير با شك و شبهه برگزار 

مي شود. 
   تحصيل هزار دانشجوي متقلب در دانشگاه 
يكي از پرحاش��يه ترين موضوع��ات كنكوري خبر 
تحصيل هزار دانشجوي متقلب در رشته مهندسي 
و پزش��كي كنكور 1400 بود كه ابتدا از سوي يكي 
از خبرگزاري هاي رس��مي كش��ور مطرح و عنوان 
ش��د چون احراز تقلب  اين افراد طولاني شده و بعد 
از ثبت نام آنها در دانشگاه ها نتيجه قطعي مشخص 
ش��ده بود، امكان برخورد با اين افراد وجود نداشت؛    
محمد علي زلفي گل، وزير علوم در جمع خبرنگاران 
اصل تحصي��ل برخي از متقلبان كنك��ور 1400 در 

دانشگاه ها را تأييد كرد. 
طبق س��خنان وزير علوم در كنك��ور 1400 و قبل 
از ش��روع دولت جديد، نتيجه كنكور ح��دود هزار 
نفر بر اثر معيارهاي س��نجش، مش��كوك به تقلب 
بوده است، اما چون فرايند بررسي طولاني شده بود و 
اين افراد هنگام فراخوان بررسي تقلب شان، دانشجو 
شده بودند، طبق استفس��اريه مجلس، چون قانون 
صرفاً براي »داوطلبان« اس��ت نه »دانشجويان« در 

زمان حاضر مشغول به تحصيل هستند!
اين در حالي اس��ت كه نص��رالله پژمان ف��ر، رئيس 
كميس��يون اصل 90 مجل��س در اطاعيه اي اعام 
كرد: » ماده 11 قانون رسيدگي به جرائم آزمون هاي 
سراسري  تأكيد دارد كه اين آزمون مجدد بايد قبل از 
دانشجو شدن فرد و در همان تابستان صورت گيرد 
يا دانشجو  شدن اين افراد براي يك ترم معلق شود تا 

آزمون مجددي برگزار گردد. «
     تحصي�ل رتبه ۱۷۵ هزار كنكور در رش�ته 

پزشكي!
ماجراي تقلب و حضور ش��بهه ناك افراد ناشايست 
روي صندلي هاي پر متقاضي و حساس��ي همچون 
صندلي پزشكي اما همچنان ادامه دارد.  چنانكه علي 
امرايي، عضو كميسيون آموزش ديده بان شفافيت و 
عدالت گفته است: » رتبه 175 هزار كنكور سراسري 
پزشكي مي خواند!« وي در اين باره اينگونه توضيح 
داده است »كس��ي كه ميانگين نمراتش در دروس 
اختصاصي ۸ درصد بوده اس��ت، الان دارد پزشكي 
مي خواند. اينها با امضاي چه كس��اني وارد دانشگاه 
شد ه اند؟ چه كساني پاي آن مصوبه را امضا كرد ه ا ند؟ 
الان رتبه 175 ه��زار دارد پزش��كي مي خواند؟ در 
حالي كه ساير داوطلبان بايد براي آن جنگ كنند كه 

رتبه شان زير 5 هزار شود.«
عضو كميسيون آموزش ديده بان عدالت و شفافيت 
مي گويد: »با اين روش كساني با دكتراي دامپزشكي 
به دكتراي پزشكي يا دكتراي داروسازي تغيير رشته 

و تغيير دانشگاه دادند.«
در كنار اينها س��ال 1396 تبصره اي به اين مصوبه 
اضافه ش��د  با ن��ام انتق��ال مش��روط؛ اي��ن تبصره 
مي توانس��ت همه آن 90 و 92/5 درصد حد نصاب 
علمي ب��راي انتقال و تغيير رش��ته فرزندان اعضاي 
هيئت علمي در دانش��گاه ها را كنار بگذارد. شرطي 
كه آنها مي توانس��تند در دانش��گاه مقصد در همان 
رش��ته قبلي يا رش��ته جديد دو ترم متوالي معدل 

15 بگيرند. 
امرايي در اين باره تأكيد دارد: »اين تبصره براي سال 
1396 و 1397 انجام شد. اين روش باعث شد كسي 
كه كارشناسي حسابداري قبول شده بود با اين تبصره 
داروسازي بخواند. كارشناسي مديريت بيمه با همين 
تبصره الان دارد دندانپزش��كي مي خواند. كسي را 

داشتيم كارشناس��ي صنايع غذايي بوده و الان دارد 
پزشكي مي خواند.«

وي در پاس��خ به اين پرس��ش كه آيا اين افراد هنوز 
دانشجو هستند، مي گويد: » بله الان دانشجو هستند. 
شوراي سنجش و پذيرش حكم به اخراج اين افراد را از 
دانشگاه ها داد كه اجرا نشده است. ديوان عدالت اداري 
حكم شوراي سنجش و پذيرش را تأييد كرد. باز هم 
اجرا نشد! از شوراي نگهبان اس��تعام گرفتند. اين 
شورا گفت حكم شوراي سنجش و پذيرش درست 
است. با مسببان هم بايد برخورد شود، اما اين افراد 
هنوز در دانشگاه ها ادامه تحصيل مي دهند. عاوه بر 
اين، كساني كه پاي اين مصوبه را امضا كردند، الان در 

مسئوليت هاي مهم آموزشي هستند!«
 كذب محض 

روز گذشته  سازمان سنجش آموزش كشور ادعاي 
پذيرش داوطلبي كه مردود ش��ده يا پذيرش فردي 
با رتبه 175 هزار را در رش��ته پزشكي كذب محض 

خواند. 
اين اطاعيه ضمن اش��اره به مصوبه ش��وراي عالي 
انقاب فرهنگي در رابطه با نق��ل و انتقال فرزندان 
اعضاي هيئت علمي تأكيد دارد: »   طي اين س��ال ها 
فرزندان اعضاي هيئت علم��ي در صورت قبولي در 
آزمون سراسري صرفاً از تسهياتي براي نقل و انتقال 
برخوردار مي شدند، بنابراين براي پذيرش اين افراد 
هيچ سهميه اي وجود نداش��ته و اعمال نشده است. 
بررسي ها نش��ان مي دهد كه طي سال هاي گذشته 
همه نقل و انتقالات با كسب نمرات و امتيازات لازم 
صورت گرفته اس��ت. در س��ال 139۸ دانشگاه آزاد 
اسامي تعدادي از دانشجويان را خارج از روند قانوني 
و بدون هماهنگي با سازمان سنجش آموزش كشور 
به رشته هاي پزشكي و دندانپزش��كي و داروسازي 
جابه جا كرده بود كه بر اس��اس مصوبه مورخ 30 آذر 
139۸ شوراي سنجش و پذيرش دانشجو حكم به 
لغو تغيير رش��ته و انتقال آنها داده شد و اين مصوبه 
در رسانه ها نيز منتشر شده است. ضمناً دانشگاه آزاد 
اسامي نيز در تاريخ 25 شهريور 1399 طي نامه اي 
لغو تغيير رشته اين دسته از دانشجويان را به سازمان 

سنجش آموزش كشور اعام كرده است.«
بر اساس اين اطاعيه   با توجه به آراي هيئت عمومي 
ديوان عدالت اداري در تير م��اه و بهمن ماه 1400، 
دس��تورالعمل اجرايي نقل و انتقال فرزندان اعضاي 
هيئت علمي ابطال شده و اين رأي لازم الاجرا است. 
بدين ترتيب از س��ال 1401 هيچ گونه تسهيات و 
امتيازي براي فرزندان اعض��اي هيئت علمي وجود 
ندارد. با تمام اين توضيحات ام��ا اتفاقاتي همچون 
لغو آزمون آيلتس به دليل لو رفتن سؤالات رخدادي 
است كه شبهات موجود به صحت ديگر آزمون ها را 

تقويت مي كند. 

مهسا گربندي
  گفت و گو

حسین سروقامت

چرا هميش�ه وقت  كم مي آوريم؟ مي دانيد اينك ش�لوغ ترين 
روزهاي بشر است؟ 

اضافه كاري، پيش�برد دروس ، تربيت فرزندان، پاساژگردي. . . 
اينها كه خوبند؛ مشغله هاي جديدي همچون خريد اينترنتي، 

وب گردي و ارتباط با انواع اپليكيشن ها. 
گريك لمبرت در كتاب »كار پنهان« مي نويسد: 

-  اين كارها بخشي از وقت فراغتتان را مي مكند. تا به خودتان 
مي آييد، مي  بينيد بخشي از روزتان را از دست داده ايد ! 

هلر پيترس�ون نيز در مقاله »كار زدگي« از كارهاي پرزحمت 
و كم فايده اي نام مي برد كه بيش�ترين قابليت را براي درمانده 

كردن ما دارند! 
خب؛ راه علاج؟ كال نيوپورت، نويس�نده كتاب »كار عميق«، 

اولويت بندي را چاره كار مي داند: 
-  كارهاي فوري، ضروري و مهم را انجام داده، بقيه را بگذاريد 
براي وقت مناسب. . . هر روز نگاهي به فهرست خود بيندازيد و 

بگوييد امروز اين يكي را انجام مي دهم؛ فقط همين يكي!
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سهیل پورداوود

احداث 50 جايگاه جديد 
عرضه سوخت در پايتخت

مع�اون توس�عه، س�رمايه گذاري و بهره ب�رداري 
ش�ركت س�اماندهي صنايع و مش�اغل ش�هر تهران 
از آغ�از فاز اجراي�ي اح�داث و راه ان�دازي ۱۲ جايگاه 
جديد عرضه س�وخت تا پاي�ان س�ال ۱40۲ خبر داد. 
فردي��ن رحمان ن��ژاد، معاون توس��عه، س��رمايه گذاري و 
بهره برداري شركت ساماندهي صنايع و مشاغل شهر تهران  
گفت: بر اساس مصوبه شوراي اس��امي شهر تهران براي 
تأمين جايگاه عرضه سوخت، اين شركت موظف به ساخت 

50 جايگاه جديد تا پايان سال 1402 شده است. 
وي با اشاره به آغاز فاز اجرايي 12 جايگاه سوخت كوچك 
مقياس ادام��ه داد: اين 12 م��ورد پس از دريافت پاس��خ 
استعامات شانزده گانه از ارگان ها و دستگاه هاي مرتبط، 
از ش��ركت پخش فرآورده هاي نفتي ته��ران مجوز لازم را 
دريافت كرده اند و عمليات اجرايي و تجهيز كارگاه ساخت 

آنها، بافاصله آغاز شده است. 
معاون توس��عه، س��رمايه گذاري و بهره برداري ش��ركت 
س��اماندهي صنايع و مشاغل ش��هر تهران افزود: عاوه بر 
زمين هاي يادشده، سه فقره زمين پيشنهادي ديگر نيز به 
تازگي در كميسيون مجاري عرضه سوخت مجوز اوليه را 
گرفته است. همچنين دو فقره زمين براي ساخت جايگاه 
سوخت بزرگ مقياس در اين كميسيون مطرح و مجوز آن 

اخذ شده است. 
رحمان نژاد گفت: بازديد فني اوليه از محل 50 فقره زمين 
باقي مانده كه از مناطق دريافت كردي��م، با حضور عوامل 
شركت پخش فرآورده هاي نفتي تهران و كارشناسان اين 
شركت انجام شد. برخي از آنها ايراداتي داشتند، اما براي 
زمين هاي واجد شرايط در تدارك انتشار فراخوان شناسايي 

و انتخاب سرمايه گذار هستيم. 
وي با بيان اينكه براي اجراي كامل مصوبه شوراي اسامي 
شهر نياز به زمين هاي بيشتري داريم، تصريح كرد: عاوه بر 
شهرداري هاي مناطق، با بعضي از سازمان ها و شركت هاي 
تابعه ش��هرداري همانند تاكس��يراني، اتوبوسراني، ستاد 
معاينه فني و ورزش براي استفاده از ظرفيت هاي بالقوه در 
حال مذاكره هستيم  تا بتوانيم جايگاه هاي عرضه سوخت 

جديد را با هدف ارتقای سطح خدمات رساني بسازيم. 
رحمان نژاد همراهي و همكاري مناطق در رفع مشكات 
و تعارضات احتمال��ي در زمان آغاز ف��از عمليات اجرايي 
ساخت جايگاه ها را در به نتيجه رسيدن اين پروژه ضروري 

دانست. 
معاون توس��عه، س��رمايه گذاري و بهره برداري ش��ركت 
س��اماندهي صنايع و مش��اغل ش��هر يادآور ش��د: بخش 
فني و عمراني ش��ركت در تم��ام مراحل س��اخت، پروژه 
را از منظ��ر موضوعات اجراي��ي مطابق با مفاد ق��رارداد و 
اس��تانداردهاي لازم كنترل خواهد كرد تا از نظر ايمني و 
فني، استانداردهاي مد نظر سازمان هايي همچون شركت 
پخش فرآورده هاي نفتي، استاندارد، كار و پدافند غيرعامل 

تأمين شود. 

گزیده


